
Betreft reactie op internetconsultatie over de voorgestelde vaststelling van toegestane diersoorten 

op de voormalige positieflijst wat nu de Huis en Hobbydierenlijst heet.  

Ik wil middels deze reactie reageren op het voornemen van de minister van LNV om het damhert en 

het Midden-Europees edelhert niet op de huis- en hobbydierenlijst te plaatsen, en ook deze beide 

diersoorten van de productiedierenlijst af te halen, per 1 Januari 2024. 

De gehouden herten in Nederland, horen volgens mij echt niet thuis in de gevaarlijkste dieren klasse, 

risicofactor F. In het onderzoek is teveel gekeken naar de wilde variant. Herten worden al heel lang  

(al enkele eeuwen ) in Nederland in rasters gehouden, en door de vele jaren heen, zijn deze herten 

dusdanig aan de mens vertrouwd geraakt, dat ze echt niet schuw voor mensen zijn.  

Ik denk zelfs Europees gezien, dat de herten in Nederland het meest rustig en gehabitatiseerd zijn, 

omdat de herten in het buitenland vaak in grotere rasters worden gehouden, met weinig contact 

met mensen, waardoor ze veel schuwer blijven, en daardoor minder gedomesticeerd zijn, dan de 

herten in Nederland. 

 

In Nederland worden de herten die bedrijfsmatig worden gehouden op boerderijen al jaren 

geselecteerd op herten met een rustig karakter, en door de dagelijkse omgang met de herten zijn ze 

zo vertrouwd geraakt met mensen, dat ze verre van te vergelijken zijn met de “wilde “herten, en 

door de kennis en verstandige omgang van de houder, er ook nauwelijks gevaar is voor de mens.  

Dit is eveneens het geval op de vele Kinderboerderijen, Gemeenteparken en bij Particuliere mensen 

die herten houden. Hier is ook de afgelopen tientallen jaren steeds geselecteerd op rustig karakter, 

en ook hiervoor geld, door het vele contact met mensen, zijn deze herten meestal erg tam 

geworden, eten vaak bij de mensen uit de hand.  

Kortom, heeft in Nederland het houden van herten bedrijfsmatig en hobbymatig door selectie, 

epigenetica en habituatie geleid tot een domesticatieproces, waardoor het houden van 

herten te beëindigen, door ze niet op de huis en hobbydierenlijst te vermelden, en ze van 

de productiedierenlijst te verwijderen, absoluut een verkeerde beslissing is !!!! 

 

De bedrijfsmatige hertenhouderij is een kleinschalige sector, waar herten op een verantwoorde 

professionele manier worden gehouden. De hertenboerderijen in Nederland houden op een 

extensieve manier herten, en worden gerund door mensen die met veel respect voor herten en 

dierenwelzijn herten houden. Deze mensen hebben jarenlang hun bedrijf en hertenstand 

opgebouwd, grote investeringen gedaan, en voeren hun bedrijf met hart en ziel. 

Door uitwisseling van kennis en ervaringen met elkaar en via de Vereniging voor Nederlandse 

Hertenhouders, is dit uitgegroeid tot een bedrijfstak, met veel kennis van het houden van herten. 

Door kennis van het gedrag van herten, en dit toe te passen in de omgang met de herten, is er een 

zeer geringe kans op letsel veroorzaakt door herten, en de kans op letsel is veel kleiner dan 

bijvoorbeeld bij gedomesticeerde runderen of paarden. In de bronsttijd van het edelhert is dit risico 

wat groter, maar voor houders met kennis heel hanteerbaar.  

Met de voornemens om herten van de productiedierenlijst te verwijderen, zullen al deze mooie 

familiebedrijven verdwijnen !!! 

Tevens is er een niet te vergeten groot maatschappelijk belang, van de vele Hertenparken, 

Kinderboerderijen en Particuliere herten rasters. Zowel voor de mensen die wonen rondom de 

hertenrasters hertenparken en kinderboerderijen, als voor de houders en verzorgers van de herten.   

Met de voornemens om dam en edelherten niet op de huis en hobbydierenlijst te vermelden, 

zullen al deze Hertenparken, Kinderboerderijen en Particuliere hertenrasters verdwijnen !!! 



 

Ik ben meer dan 30 jaar werkzaam met herten, en ben van mening dat het indelen van de dam en 

edelherten in risico klasse F , onjuist is en overtrokken. 

Om zulke beslissingen te nemen, dient men specifiek de situatie in Nederland te bekijken, door te 

overleggen met de bedrijfsmatige herten sector en de hobbymatige herten houders.  

Het daadwerkelijke gedrag van herten op hertenboerderijen en in hertenparken bekijken en 

analyseren, evenals overleggen met, en advies inwinnen en raadplegen van mensen die ervaren en 

werkzaam zijn in de herten sector is hiervoor cruciaal !!!!!!!!  en dat is niet gedaan !!!!!!!!! 

Voor beide soorten herten is hier spraken van een beoordeling op basis van risicobeleving maar 

niet door risicoanalyse. Herten worden dus onterecht in klasse F ingedeeld !!!  

Het voornemen om het houden van dam en edelherten te beëindigen is naar mijn mening een 

volstrekt verkeerd besluit. Ik hoop dat de overheid dit ook in gaat zien en dat de Dam en 

Edelherten als productiedier gehouden mogen blijven worden, en op de Huis en Hobbydierenlijst 

worden vermeld !! 

Edwin van der Cruijsen 

 

 

 

 

 

 

 


